
 
 

  

 
 
 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PER 
L'AJUNTAMENT EN PLE DIA 16-06-2016. 

 
 
REGIDORS ASSISTENTS:  Sr. Nicolau Canyelles Parets. 

Sra. Mª Magdalena Borrás Coll. 
Sr. Miquel Niell Crespí. 
Sra. Magdalena Crespí Simón. 
Sr. Ponç Vaquer Jaume. 
Sra. Catalina Victoria Pons Rosselló. 
Sr. Andreu Jaume Castañer. 
Sra. Mª Teresa Cañellas Ramon. 
Sr. José Maria Noguera Vert. 
Sra. Cristina Graupera Gutiérrez. 
Sr. Alfonso Gómez Rosselló. 
Sr. Jaume Martí Santandreu. 
Sr. Gabriel Amengual Borrás. 

 
REGIDORS QUE HAN EXCU- 
SAT LA SEVA ABSÈNCIA:  
 

 
A les dependències municipals de Ca S’Apotecari de Santa Maria del 

Camí, Illes Balears, a les vint-i-una hores de dia setze de juny de dos mil setze, 
es constitueix l'Ajuntament en Ple, sota la Presidència del Batle, Sr. Nicolau 
Canyelles Parets, per tal de celebrar sessió ordinària i tractar-hi els assumptes 
relacionats a l'ordre del dia, degudament distribuït. 

Hi assisteixen els Srs. regidors que s'esmenten a l'encapçalament, i hi 
actua com a Secretari, el Secretari accidental, Sr. Josep sbert Salom; assistint 
també la Interventora municipal, Sra. Nicole Cazacu Cazacu.  
 

A continuació, hom passa a examinar les qüestions incloses a l’ordre del 
dia.  
 

 
1.-APROVACIÓ ACTES SESSIONS 19-05-2016 i 30-05-2016. 

 
El Sr. Batle manifesta si qualcú té rés a dir d’aquestes actes. 
 
Ningú pren la paraula, per la qual cosa, posada a votació l´acta de les 

sessions de data 19-05-2016 i 30-05-2016, són aprovades per unanimitat dels 
regidors presents de la Corporació. 

 
 
2.-ADHESIÓ DECLARACIÓ PEDRA EN SEC PATRIMONI CULTURAL 
IMMATERIAL DE LA UNESCO. 
 



 
 

  

El Sr. Batle diu què es tracta d´un document que va remetre el Consell 
de Mallorca per si l´Ajuntament de Santa Maria del Camí es volia adherir a la 
“declaració de pedra en sec patrimoni immaterial de la UNESCO”. 

 
El Sr. Andreu Jaume comenta que tot el que pugui servir per donar un 

impuls a la conservació i recuperació del patrimoni els sembla bé. 
 
 Posat a votació aquest punt de l’ordre del dia, el Ple de la Corporació per 
unanimitat dels Srs. Regidors, aprova les següents propostes: 
 
“Vist l’escrit del Consell de Mallorca, registrat d’entrada a aquest Ajuntament en data 
10-05-2016, amb el nº 1395; relatiu a la candidatura del Departament de Medi Ambient 
del Consell de Mallorca a la declaració de la pedra en sec com a Patrimoni cultural 
immaterial de la UNESCO; 
 
 El Ple de la Corporació acorda: 
 
 Adherir-se a la candidatura del Departament de Medi Ambient del Consell de 
Mallorca per a la declaració de la pedra en sec com a Patrimoni cultural immaterial de la 
UNESCO.” 
 
 
 3.-DECLARACIÓ CORREDOR MIGRADOR CETACIS COM A ZEPIM. 
 
 

El Sr. Batle manifesta que el Departament de Medi Ambient va enviar un 
document demanant a l´Ajuntament de Santa Maria si volia fer una declaració 
institucional sol.licitant al Govern espanyol la “Declaració del corredor migrador 
de cetacis de la demarcació marina Llevant- Balear com a ZEPIM”. 

 
 Explica que diversos estudis de les universitats del llevant de l´estat 

espanyol han declarat que entre Balears, Barcelona i la costa llevantina existeix 
un corredor de cetacis; el renou dels vaixells i prospeccions petrolíferes 
provoquen una contaminació acústica i els cetacis es desorienten; a 
continuació passa a llegir el document. 

 
“DECLARACIÓN INSTITUCIONAL DEL AYUNTAMIENTO DE SANTA 

MARIA DEL CAMÍ 
PARA SOLICITAR AL GOBIERNO ESPAÑOL  

LA DECLARACIÓN DEL CORREDOR DE MIGRACIÓN DE CETÁCEOS  
DE LA DEMARCACIÓN MARINA LEVANTINO-BALEAR 

COMO ZONA DE ESPECIAL PROTECCIÓN DE IMPORTANCIA  
PARA EL MEDITERRÁNEO (ZEPIM) DEL CONVENIO DE BARCELONA 

Y SOLICITAR LA APLICACIÓN DE UN REGIMEN PREVENTIVO DE 
PROTECCIÓN EN ESTE AREA Y MEDIDAS DE REDUCCIÓN DEL RUIDO 

SUBMARINO 
 
El problema de la contaminación acústica submarina existe desde hace tiempo pero, 
lamentablemente, el nivel de ruido submarino se ha agravado enormemente en las 
últimas décadas debido a la creciente interferencia humana en los ecosistemas marinos,  



 
 

  

 
 
 
 
 
 
poniendo en riesgo la supervivencia de las poblaciones de fauna marina, especialmente 
de cetáceos.  
 
“El reciente informe "Visión general de los puntos negros de ruido submarino en el 
área ACCOBAMS, Parte I - Mar Mediterráneo" (título original:”Overview of 
theNoiseHotspots in the ACCOBAMS Area, Part I - Mediterranean Sea”), realizado por 
destacados científicos de Francia, Italia, Suiza y los EE.UU., y auspiciado por el 
Acuerdo sobre la Conservación de los Cetáceos en el Mar Negro, el Mar Mediterráneo y 
la Zona Atlántica Contigua (ACCOBAMS, en sus siglas inglesas), adoptado en Mónaco 
el 24 de noviembre de 1996 y ratificado por España el 2 de febrero de 1999, ha 
realizado, por vez primera, un mapa que muestra, en toda la cuenca del mar 
Mediterráneo, la densidad de las principales fuentes de ruido submarino antropogénico: 
puertos y marinas; proyectos industriales (incluidas las instalaciones de petróleo y 
producción de gas y los parques eólicos off-shore); la exploración sísmica comercial y 
científica; y los ejercicios militares, y su evolución en el periodo 2005-2015.  
 

Según el informe, es particularmente preocupante el aumento que se ha 

producido en el citado periodo de estudio de las actividades de adquisición sísmica 

(sondeos acústicos) sobre todo en relación con las exploraciones para la búsqueda 

de yacimientos de petróleo y gas en el subsuelo marino en las que se utilizan 

cañones de aire comprimido de alta presión (airguns). Éstos generan un tipo de 

explosión con los que emiten ondas acústicas de enorme intensidad y frecuencia 

que provocan un nivel de ruido en el medio marino de 10.000 veces a 100.000 

veces mayor que el motor de un avión a reacción. El nivel sonoro generado dobla 

el umbral del dolor en el ser humano. Los pulsos de aire comprimido producen 

daños fisiológicos irreversibles en cetáceos, tortugas, peces, invertebrados e 

incluso su muerte. En este concreto grupo de actividades se encuentran los 

proyectos de exploración de hidrocarburos que diversas empresas del sector 

petrolero (Spectrum Geo Limited, ServicesPetroliersSchlumberger, Repsol, 

CairnEnergy) pretender llevar a cabo en la demarcación marina levantino-balear 

del Mediterráneo a los que la sociedad y la Alianza Mar Blava se oponen 

frontalmente. Así, mientras que en 2005, un 3,8% de la superficie del 

Mediterráneo se vio afectada por el uso de sondeos acústicos con airguns, en 2013 

este porcentaje había aumentado hasta el 27%. 

 
La conclusión principal del citado informe es que un significativo número de áreas 
dentro de la cuenca mediterránea sufren una acumulación de actividades productoras de 
ruido submarino de origen antropogénico, son los denominados “puntos negros de ruido 



 
 

  

submarino”. Lo que es aún peor, muchos de estos puntos negros se superponen con 
importantes hábitats de cetáceos.  
 

Gracias al análisis realizado, los científicos fueron capaces de revelar varios 

focos de contaminación acústica submarina que se superponen con áreas que son 

de especial importancia para las especies de mamíferos marinos susceptibles al 

ruido, y/o áreas que ya están declaradas áreas protegidas o propuestas por el 

ACCOBAMS. De acuerdo con el informe, estos hábitats de cetáceos importantes 

incluyen el Santuario de Mamíferos Marinos de Pelagos en el Mar de Liguria, el 

estrecho de Sicilia, y partes de la Fosa Helénica, así como las aguasentre las islas 

Baleares y España continental, donde se acumulan las actividades productoras de 

ruido. El riesgo para los animales marinos en tales áreas es, por lo tanto, muy alto, 

ya que están expuestos a niveles de ruido acumulativos y sinérgicos, y por lo 

tanto, sometidos a un fuerte nivel de estrés fisiológico  

 

En efecto, en el área marina localizada entre las costas de las Islas Baleares, Cataluña y 
la Comunidad Valenciana existe un corredor migratorio de cetáceos de gran valor 
ecológico pues es de fundamental importancia para la supervivencia de estos mamíferos 
marinos en el Mediterráneo Occidental. 

 

Diversos estudios, como el denominado “Proyecto Mediterráneo para la identificación 
de las Áreas de Especial Interés para la Conservación de los Cetáceos en el 
Mediterráneo Español” (en adelante: “Proyecto Mediterráneo”), inciden en la 
necesidad de proteger esta zona por concentrar gran diversidad de especies de cetáceos 
y por ser de especial relevancia como zona de paso migratorio del rorcual común hacia 
sus áreas de cría y alimentación en el norte del Mediterráneo. 

 

El citado estudio, “Proyecto Mediterráneo”, fue fruto del Convenio realizado 

en 1999 entre el Ministerio de Medio Ambiente y la Universidad de Valencia, 

Universidad de Barcelona y Universidad Autónoma de Madrid. El estudio fue 

finalizado el año 2002 y publicado en 2004. Entre sus conclusiones, propone una 

serie de Áreas de Especial Interés para los cetáceos en el Mediterráneo Español. 

 
Refiriéndose a las Islas Baleares, se proponen 3 áreas contiguas a sistemas terrestres 
(costa norte de Mallorca y costa norte de Menorca y canal de Menorca, sureste de 
Mallorca y Cabrera y Sur de Formentera) como Lugares de Importancia Comunitaria 
(LIC, Directiva 92/43/CEE "Hábitats"). Y, por otra parte, también propone un área 
(Área 13) como Zona Especialmente Protegida de Importancia para el Mediterráneo 
(ZEPIM) del Convenio de Barcelona, por ser una ruta migratoria de cetáceos frente a las 
costas de Cataluña, Comunidad Valenciana e Islas Baleares. 
 
El corredor de cetáceos que se propone como ZEPIM, según estudios publicados, abarca 
zonas de  productividad primaria. Por lo tanto es esencial para que el rorcual común 
(Balaenopteraphysalus) pueda dirigirse en primavera al mar de Liguria a alimentarse de  



 
 

  

 
 
 
 
 
 
krill y, después, en otoño, retornar por el mismo corredor, para dispersarse por el sureste 
de España y el norte de África. El mar de Liguria ha sido declarado como santuario para 
cetáceos ("Santuario Pelagos") y es la única reserva marina internacional mundial. 
 
En esta misma área, además del rorcual común, hay estudios que indican la presencia de 
otros cetáceos que no se rigen por pautas migratorias definidas, como el calderón común 
(Globicephalamelaena), el calderón gris (Grampusgriseus), el cachalote 
(Physetermacrocephalus), el zifio de Cuvier (Ziphiuscavirostris) y los delfines mular 
(Tursiopstruncatus) y listado (Stenellacoeruleoalba), estos últimos abundantes. 
 
Todas la especies citadas se incluyen en el Anejo II del Protocolo sobre Zonas 
Especialmente Protegidas y Diversidad Biológica en el Mediterráneo del Convenio de 
Barcelona y, también, en el Anejo IV de la Directiva 92/43/CEE "Hábitats", lo que 
implica que tanto las Partes contratantes del Convenio citado, como los países 
miembros de la Unión Europea, deben establecer medidas estrictas para velar por su 
protección y conservación. 
 
España es, desde 1976, Parte contratante del Convenio para la protección del mar 
Mediterráneo contra la contaminación (Convenio de Barcelona), hecho en esa ciudad el 
16 de febrero de ese año (BOE de 21 de febrero de 1978). Este Convenio el nombre de 
"Convenio para la protección del medio marino y la región costera del Mediterráneo" a 
partir de las “Enmiendas al Convenio" adoptadas en Barcelona el 10 de junio de 1995 
(BOE de 14 de julio de 2004). 
 
En octubre de 1999, en el marco del Convenio de Barcelona y por Decisión de la 
Comisión Europea, entra en vigor el Protocolo sobre Zonas Especialmente Protegidas y 
Diversidad Biológica en el Mediterráneo por el cual se establecen la lista de ZEPIM. 
 
El mandato establecido por el Centro de Actividad Regional para Áreas Especialmente 
Protegidas del Convenio de Barcelona insta a los Estados a crear ZEPIM y a proteger y 
gestionar adecuadamente las áreas de especial importancia para los cetáceos, según 
recoge su Plan para la Conservación de Cetáceos en el mar Mediterráneo. 
 
Todos los datos científicos aportados anteriormente justifican y hacen recomendable la 
declaración como ZEPIM del Corredor de Migración Cetáceos que se propuso en el 
citado "Proyecto Mediterráneo", ya que éste actuaría como zona protegida para evitar 
impactos sobre sus poblaciones tanto las sedentarias como sobre las que migran y 
retornan del mar de Liguria. 
 
Además del indudable valor ecológico y científico del mencionado corredor, hay que 
recordar que sobre el mismo penden graves amenazas pues un gran porcentaje del área 
de prospección de los proyectos de prospecciones de hidrocarburos de las compañías 
Spectrum Geo Limited en el mar Balear y ServicesPetroliersSchlumberger en el golfo 
de León se solapa espacialmente con la parte norte del citado Corredor de Migración de 



 
 

  

Cetáceos, lo que añade un elemento de extrema gravedad al negativo impacto ambiental 
de estos proyectos de sondeos acústicos. 
 
La declaración y gestión de este ZEPIM corresponde al Ministerio de Agricultura, 
Alimentación y Medio Ambiente (MAGRAMA) ya que el ámbito marino que abarca no 
tiene ninguna continuidad ecológica con un espacio natural terrestre objeto de 
protección. 

 

Tanto la Alianza Mar Blava [plataforma intersectorial de las Islas Baleares de más de 90 
miembros constituida por Administraciones públicas (Govern balear, Consells insulares 
de Formentera, Ibiza, Menorca y Mallorca, y diversos ayuntamientos de Ibiza, 
Formentera y Menorca); entidades de sectores económicos potencialmente afectados por 
estos proyectos de exploración y posterior explotación de hidrocarburos, como el 
turismo, la pesca o el náutico; organizaciones sociales y ecologistas;  sindicatos e 
instituciones públicas y privadas], como la Consejería de Medio Ambiente, Agricultura 
y Pesca del Gobierno balear, han solicitado en diversas ocasiones al MAGRAMA la 
declaración de este Corredor de Migración de Cetáceos como ZEPIM del Convenio de 
Barcelona. 
 

El pasado 21 de diciembre el MAGRAMA confirmó a la Alianza Mar Blava, en 

el trascurso de una reunión con la Directora General de Sostenibilidad de la Costa 

y el Mar, que se había ya iniciado oficialmente el procedimiento de declaración del 

Corredor de Migración de Cetáceos que discurre entre las Islas Baleares y la costa 

peninsular como ZEPIM ante el Convenio de Barcelona. De igual manera, en esas 

mismas fechas, la titular del MAGRAMA, Isabel García Tejerina, comunicó por 

escrito a la Consejería de Medio Ambiente, Agricultura y Pesca del Gobierno balear 

que “acogemos favorablemente la propuesta de esta Administración para declarar 

una ZEPIM en esta zona de estudio del Proyecto Mediterráneo, cuya viabilidad 

analizaremos junto con el Secretariado del Convenio de Barcelona”. 

 
En virtud de toda esta información y 
 

Considerando que el progresivo agravamiento del nivel de ruido submarino 

en las últimas décadas en el Mediterráneo, debido a la creciente interferencia 

humana en los ecosistemas marinos, pone en riesgo la supervivencia de las 

poblaciones de fauna marina, especialmente las de los cetáceos, como se evidencia 

en estudios científicos recientes, como el titulado "Visión general de los puntos 

negros de ruido submarino en el área ACCOBAMS, Parte I - Mar Mediterráneo", 

promovido por ACCOBAMS. 

 

Considerando que esta amenaza también ha sido reconocida por el Gobierno 

español, como miembro del ACCOBAMS. 

 
 



 
 

  

 

 

 

 

 

 

Considerando que en el citado informe se corrobora la necesidad urgente de 

adoptar medidas para establecer un registro de datos transparente sobre las 

fuentes de ruido antropogénico en el Mediterráneo y para tomar medidas para 

reducir el problema de la contaminación acústica submarina. 

 

Considerando que un significativo número de áreas dentro de la cuenca mediterránea 
con importantes hábitats de cetáceos sufren una acumulación de actividades productoras 
de ruido submarino de origen antropogénico.  
 
Considerando que uno de esos “puntos negros” de ruido submarino es el Corredor de 
Migración de Cetáceos del área marina localizada entre las costas de las Islas Baleares, 
Cataluña y la Comunidad Valenciana, entre el golfo de Valencia y el golfo de León. 
 

Considerando, además, que este Corredor de Migración de Cetáceos se 

encuentra seriamente amenazado por los proyectos de prospecciones de las 

compañías Spectrum Geo Limited en el mar Balear y 

ServicesPetroliersSchlumberger en el golfo de León, así como por los permisos de 

investigación “Nordeste 1” a “Nordeste 12” solicitados por la compañía petrolera 

CairnEnergy en el golfo de León, cuya superficie de actuación se solapa 

espacialmente en gran medida con la parte norte del citado Corredor de Migración 

de Cetáceos, lo que generaría un impacto ambiental crítico e irreversible sobre 

esas poblaciones.  

 
Considerando que este Corredor de Migración de Cetáceos fue propuesto como Zona 
Especialmente Protegida de Importancia para el Mediterráneo (ZEPIM) del Convenio 
de Barcelona en el estudio científico desarrollado bajo el “Proyecto Mediterráneo para 
la identificación de las Áreas de Especial Interés para la Conservación de los Cetáceos 
en el Mediterráneo Español” del Ministerio de Medio Ambiente. 
 
Considerando que el Ministerio de Agricultura, Alimentación y Medio Ambiente ha 
dado ya los primeros pasos administrativos para la declaración como ZEPIM de este 
espacio. 
 
Teniendo en cuenta el apoyo explícito de la Comisión Europea hacia esta iniciativa para 
la designación de una nueva ZEPIM en el corredor mediterráneo, al considerarlo “de 
gran importancia para la protección de las especies marinas y para avanzar hacia el 
cumplimiento de los compromisos internacionales en materia de protección de la 
biodiversidad marina", como consta expresamente en el escrito de fecha 23 de 



 
 

  

noviembre de la Dirección General de Medio Ambiente de la Comisión Europea a la 
Consejería de Medio Ambiente, Agricultura y Pesca del Gobierno balear y en la cual la 
Comisión expresa su confianza en que "en línea con los resultados y propuestas del 
proyecto de Identificación de las áreas de especial interés para la conservación de los 
cetáceos en el Mediterráneo español, y a la vista de la importancia de este corredor 
para numerosas especies de cetáceos, España proponga próximamente su declaración 
como ZEPIM". 
 
Considerando que el Parlament balear en su sesión plenaria del 16 de febrero de 
2016 aprobó de forma unánime una Declaración Institucional en el mismo sentido 
y con las mismas demandas que en la presente se plantean.  
 
Por todo ello, el Ayuntamiento de Santa Maria del Camí:  
 
1. Insta	al	Gobierno	español	a	que	España	proponga	oficialmente	al	Convenio	de	Barcelona	

la	declaración	como	Zona	Especialmente	Protegida	de	Importancia	para	el	Mediterráneo	
(ZEPIM)	el	ya	citado	Corredor	de	Migración	de	Cetáceos	del	área	marina	localizada	entre	
las	costas	de	las	Islas	Baleares,	Cataluña	y	la	Comunidad	Valenciana;	en	ese	sentido	este	
Parlament	 valora	positivamente	 los	pasos	 iniciales	que	 con	ese	objetivo	ha	emprendido	
recientemente	el	Ministerio	de	Agricultura,	Alimentación	y	Medio	Ambiente.	
	

2. Insta	al	Ministerio	de	Agricultura,	Alimentación	y	Medio	Ambiente	a,	en	consecuencia	con	
su		actuación	referida	en	el	punto	anterior,	aprobar	a	la	mayor	brevedad,	mediante	Real	
Decreto,	un	plan	de	uso	y	gestión	de	la	zona	a	declarar	como	ZEPIM	en	el	que	se	incluya	la	
aplicación	de	un	riguroso	régimen	de	protección	preventiva	que	conlleve	 la	adopción	de	
medidas	 estrictas	 de	 gestión	 de	 las	 actividades	 potencialmente	 productoras	 de	 ruido	
submarino	en	la	zona.		
 

3. En	coherencia	con	el	punto	anterior,	instar	al	Gobierno	español	a:	

a. la	 aprobación	 de	 una	 moratoria	 de	 efecto	 inmediato	 a	 la	 presentación	 de	 nuevas	
solicitudes	de	permisos	 de	 investigación,	 exploración	 y	 explotación	de	hidrocarburos	
así	como	de	proyectos	de	exploración	de	hidrocarburos	en	el	Mediterráneo	español,			

b. la	 terminación	y	archivo	definitivo	de	 los	expedientes	en	 tramitación	de	permisos	de	
investigación	 de	 hidrocarburos	 de	 CairnEnergy	 en	 el	 golfo	 de	 León	 (denominados	
“Nordeste	 1”	 a	 “Nordeste	 12”)	 así	 como	 los	 de	 proyectos	 de	 exploración	 de	
hidrocarburos	 de	 Spectrum	 Geo	 Limited	 en	 el	 mar	 Balear	 y	 de	
ServicesPetroliersSchlumberger	en	el	golfo	de	León.	

 
4. Solicitar	 al	 Gobierno	 español	 la	 adopción	 de	 un	 plan	 de	 reducción	 de	 los	 niveles	 de	

contaminación	acústica	submarina	en	el	Mediterráneo	español	y	establecer	un	registro	de	
datos	transparente	sobre	las	fuentes	de	ruido	antropogénico	en	este	mar,	el	cual	es,	a	su	
vez,	parte	del	Plan	de	Acción	actual	de	la	Directiva	Marco	sobre	la	Estrategia	Marina	de	la	
Unión	Europea.	

 
Se dará constancia de esta Declaración Institucional al ACCOBAMS, al Convenio de 
Barcelona, a la Comisión Europea, al Ministerio de Asuntos Exteriores, al Ministerio de 
Agricultura, Alimentación y Medio Ambiente (MAGRAMA), a la Dirección General  
de Sostenibilidad de la Costa y el Mar del MAGRAMA, al Govern balear, a los 
Consells insulares de las Islas Baleares, a la FELIB, a la Generalitat de Cataluña, a la 
Generalitat de Valencia y a la Alianza Mar Blava.” 



 
 

  

 
  
 
 
 
 
 

Posat a votació aquest punt de l’ordre del dia, el Ple de la Corporació per 
unanimitat dels Srs. Regidors, aprova les propostes. 
 
 

4.-ACCIONS CONTRA LA VENDA AMBULANT NO REGULADA. 
 
 
El Sr. Batle manifesta que també es tracta d´un document remès pel 

Parlament de les Illes Balears demanant una declaració institucional. A 
continuació llegeix la moció aprovada pel Ple del Parlament de les Illes Balears 
relativa a accions per acabar amb la venda ambulant no regulada. 

 
El Sr. Batle diu que Santa Maria té un problema greu de venda il.legal al 

mercat i en diverses ocasions s´ha demanat ajuda a la Guàrdia Civil però s´han 
trobat amb una actitud de poca col.laboració perquè diuen què és competència 
de la Policia Local. Si es pogués aconseguir un marc global on Govern, Consell 
i Ajuntaments poguessin anar units, aniria molt bé sobre tot per poder ajudar a 
aquesta gent, que són els més perjudicats i els més indefensos. 

 
El Sr. Andreu Jaume comenta que actualment és competència de la 

Policia Local i per això la Guàrdia Civil no pot fer moltes actuacions. 
 
El Sr. Batle assenyala que, des del mes de gener, la policia local va 

provar de fer actuacions en diumenges alterns, però es veuen desbordats i a 
més augmenta molt les despeses i no es pot assumir. La intenció és fer pressió 
mitjançant la FELIB per un marc conjunt. 
 
 El Sr. Andreu Jaume comenta que els sembla bé i que aquesta gent són 
els perjudicats. 
 
 El Sr. Jaume Martí afirma que el mal no el fa els que venen,  es pot 
intentar fer alguna cosa per regular aquest tema però és molt difícil. Els més 
perjudicats són els venedors; està a favor d´aquesta iniciativa però s´hauria 
d´intentar envestir més alt i no només als mercats ja que aquests no són el mal 
principal. 
 
 El Sr. Gabriel Amengual comenta que també estan a favor, especialment 
en relació al punt 5 del document, ja que aquesta gent són els més perjudicats i 
els que menys culpa tenen. 
 
Posat a votació aquest punt de l’ordre del dia, el Ple de la Corporació per 
unanimitat dels Srs. Regidors, aprova les següents propostes 
 



 
 

  

“1.-L’Ajuntament de Santa Maria del Camí insta les diverses administracions 
implicades, Govern de les Illes Balears, Consells Insulars, Ajuntaments i Delegació del 
Govern espanyol a la Comunitat Autònoma, a vetllar pel compliment de la normativa 
vigent en venda ambulant i a acordar els canvis normatius i els protocols d’actuació i 
coordinació necessaris per lluitar de forma eficaç contra la venda ambulant il·legal. 
 
 2.-L’Ajuntament de Santa Maria del Camí insta el Govern de les Illes Balears a 
crear una Mesa de coordinació entre les diferents administracions (amb la presència del 
Govern, Delegació de Govern, Consells Insulars i Ajuntaments a través de la FELIB) 
amb la finalitat d’actuar de forma conjunta i de coordinar les forces de seguretat davant 
l’entrada del producte il·legal a les Illes i de dur a terme una lluita conjunta contra la 
falsificació de productes. 
 
 3.-L’Ajuntament de Santa Maria del Camí insta el Govern de les Illes Balears a 
realitzar actuacions preventives amb les administracions competents contra la venda 
ambulant no regulada i campanyes de sensibilització de consum responsable. 
 
 4.-L’Ajuntament de Santa Maria del Camí insta el Govern de l’Estat a modificar 
les lleis per poder dur a terme una lluita efectiva contra la venda ambulant il·legal. 
 
 5.-L’Ajuntament de Santa Maria del Camí insta el Govern, Consells i 
Ajuntaments a posar en marxa mesures des dels àmbits social, laboral i educatiu per 
oferir una alternativa a les persones que es dediquen a la venda ambulant; si és possible, 
a través de convenis amb entitats per donar sortida laboral o cursos de formació per 
millorar la inserció laboral. 
 
 6.-L’Ajuntament de Santa Maria del Camí es manifesta a favor de l’acord del 
Consell de Mallorca, de 23 d’abril de 2016, relatiu a la suspensió temporal 
d’implementació i ampliació de grans superfícies comercials i dóna suport a la institució 
davant la reclamació de l’Associació Nacional de Grans Empreses de Distribució 
(ANGED) davant el Consell de la Unitat de Mercat, que depèn del Ministeri 
d’Economia”. 
 
 
 5.-MOCIÓ BATLIA FINESTRETA ÚNICA CONSELL DE MALLORCA. 
 

 
El Sr. Batle exposa que en un Ple anterior ja s´havia signat un conveni 

igual amb el Govern Balear, però al Consell no li serveix el conveni marc i s´ha 
de signar un nou conveni específic amb el Consell. A continuació llegeix la 
proposta. 

 
“D’acord amb la possibilitat establerta pel Ple del Consell de Mallorca de fer ús 

legat de signatura de convenis amb els Ajuntament de l’illa de Mallorca per tal que els 
documents a aquesta institució es puguin presentar en el registres dels Ajuntaments, 
exceptuant-ne Palma, per així aconseguir acostar més el Consell de Mallorca als 
ciutadans i facilitar-ne els tràmits davant el mateix.  
 

Vist que hi ha un interès comú de facilitar que els santamariers i santamarieres 
presentin documents davan el Consell de Mallorca, per la qual cosa ambdues parts  



 
 

  

 
 
 
 
 
 
pretenen que, a l’hora de presentar una sol.licitud, escrit o comunicació adreçat al 
Consell es pugui fer en el registre de documents  d’aquest Ajuntament. 
 

Tenint en compte el disposat a l’article 38.4, lletra b)  de la Llei 30/1992, de 26 
de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment 
administratiu comú. 
 

Es proposa al Plenari de l’Ajuntament l’adopció dels següents acords: 
 

Primer.- Aprovar i sol.licitar el conveni tipus de col.laboració entre el Consell 
de Mallorca i l’Ajuntament de Santa Maria del Camí per implantar un Registre ünic 
d’Entrada de documents. 
 

Segon.- Facultar el Batle-President per a la signatura del conveni i quanta 
documentació sigui necessària en la tramitació d’aquest Conveni.  
 

Tercer.- Enviar l’acord al Consell de Mallorca.”  
 
El Sr. Andreu Jaume diu que estan d´acord però que abans de signar el 

conveni s´hauria de portar al Ple. Demana si aquest conveni serveix per 
presentar documents a un altre ajuntament. 

 
El Sr. Batle contesta que no, aquest conveni és específic pel Consell i 

encara no ha arribat el del Govern. 
 
El Sr. Jaume Martí diu que de tota la proposta només està d´acord en 

sol.licitar el conveni. Demana que és sol.liciti i després portar-ho a Ple perquè 
ho analitzin tots els membres del consistori, discutir si s´aprova i si es faculta al 
Batle per la signatura del conveni. 

 
El Sr. Batle respon que abans de signar, tant el conveni amb el Govern 

com el conveni amb el Consell, els portarà a Ple. 
 

Posat a votació aquest punt de l’ordre del dia, el Ple de la Corporació, 
per dotze vots a favor, corresponents als regidors del MES per Santa Maria, PP 
i Movem Santa Maria i una abstenció corresponent als regidor del PSIB-PSOE, 
aprova la proposta. 
 
 
6.-MODIFICACIÓ DE CRÈDITS MITJANÇANT ROMANENT DE 
TRESORERIA. 
 
 El Sr. Batle comença donant les gràcies al Departament de Tresoreria 
per la gran feina que han fet. Explica que són modificacions de romanent de 



 
 

  

tresoreria per fer front a les despeses sobrevingudes i poder-les executar. 
 

 Comenta què la inversió de reposició d´esports son quasi 80.000 €, dels 
quals uns 40.000 € van destinats a les pistes de tenis i 40.000 € en arreglar les 
dues piscines petites. La inversió per reposició d´educació 20.000 €, arrel d´una 
reunió amb la Consellaria d´Educació, s´ha de posar una altra aula 
prefabricada a l´escola pública Melcio Rosselló i correspon a l´Ajuntament fer la 
dotació (solera, corrent, clavegueram...).  

 
Inversió nova associada al funcionament del servei, 20.000 €; són per 

posar dues boques per consum d´aigua depurada que es posaran a les ja 
existents de l´Ajuntament, una al camí de la vinya vella i l´altra al cementiri. El 
problema no és donar l´aigua, però TRACSA demana un control per saber on 
es destina aquesta aigua ja que només es pot utilitzar per reg i no per consum 
humà. S´instal.laran dues màquines que funcionen amb una targeta gratuita  i 
controlarà la persona, tones i dia, d´aquesta manera es pot portar un control del 
destí de l´aigua. El més costós és aquesta màquina ja que funciona amb 
plaques solars i és un tecnologia nova i cara. 
 
 Inversions places, carrers i camins, 50.000 €, és arrel d´una proposta 
que es va fer en un anterior Ple per arreglar algun carrer, asfaltar i aixecar 
canonades. 
  

Personal, 10.000 €, la gran demanda del campus, escoleta d´estiu han 
fet que s´hagi d´incrementar les hores de socorristes i personal. 
  

15.000 € destinats a cobrir la baixa de dos policies locals. 
 
 Comenta que es tracta de despeses sobrevingudes al pressupost i per 
tant han d´agafar diners del romanent per incorporar-lo al pressupost ordinari 
per fer front a aquestes despeses. 
 
 El Sr. Andreu Jaume demana si funciona la cadira per mobilitat reduïda 
de la piscina municipal. 
 
 El Sr. Ponç Vaquer respon que està en bones condicions i abans d´obrir 
la piscina es va revisar el funcionament. 
 
 El Sr. Andreu Jaume demana que agrairien quedàs més especificat el 
tema d´inversions al carrers. 
 
 La Sra. Teresa Cañellas demana si s´haurà de fer altra modificació de 
crèdit. 
 
 El Sr. Batle respon què si els diners no són suficients, s´haurà de fer una 
altra modificació. 
 
 La Sra. Teresa Cañellas demana si aquestes inversions als carrers són 
per canviar canonades. 
 



 
 

  

  
 
 
 
 
 

El Sr. Batle respon que ara ja començaran les obres, el primer carrer 
serà el C/ Sol; hi ha queixes constants del pares dels nins del Col.legi Ramon 
Llull i s´aprofitarà els mesos d´estiu què no hi ha escola. 
 
 El Sr. Jaume Martí assenyala que no està d´acord i per tant votarà en 
contra. Comenta que la partida que es va aprovar dia 28 d´abril, el Partit 
Popular va presentar una moció que demanava que el 5% del pressupost anual 
per execució de plans de millora i substitució i manteniment de la xarxa d´aigua 
i s´hagués pogut contemplar. 
 
 El Sr. Batle diu què es podrà fer, per ara només porten aquesta 
modificació perquè comencen per aquest carrer, però si n´hi ha més, aniran 
agafant fins cobrir el 5% del pressupost. 
 
 El Sr. Jaume Marti diu que els pressuposts fa poc que es varen aprovar, 
ja havia votat en contra de l´aprovació d´aquest perquè no havia participat en la 
seva el.laboració i que per tant votarà en contra. 
 
 El Sr. Gabriel Amengual diu que va votar en contra de l´aprovació del  
pressupost i per tant votarà en contra per falta de previsió en la seva 
el.laboració. 
 
 El Sr. Batle respon què no és per falta de previsió, són coses que no es 
poden preveure. L´Ajuntament va bé de romanent, que l´han de gastar i aniran 
agafant si és necessari. Afirma què són inconvenients que han sortit després 
del pressupost i què si no s´aprova no es podran executar les obres. 
 
 El Sr. Jaume Martí demana si hi ha un romanent de 400.000 €. 
 
 El Sr. Batle respon que és més alt. 
 
 El Sr. Jaume Martí diu que amb més motiu s´havia d´haver contemplat. 
 
 El Sr. Andreu Jaume pren la paraula i assenyala que per part del seu 
partit volen donar un vot de confiança malgrat no aprovaren el pressupost la 
primera vegada  però volen donar aquest vot de confiança. És necessari 
acabar les obres del camp d´esports i poder seguir altres projectes per tant 
votaran a favor. 
 

  Posat a votació aquest punt de l’ordre del dia, el Ple de la 
Corporació, per onze vots a favor, corresponents als regidors del MES per 
Santa Maria i PP i dos vots en contra corresponents als regidors del PSIB-
PSOE i Movem Santa Maria, aprova la proposta. 

 



 
 

  

“PRIMER. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits en la 

modalitat de suplement de crèdit i crèdit extraordinari, per a inversions 

financerament sostenibles i despeses de personal a diferents àrees, finançat amb 

càrrec al romanent líquid de Tresoreria per a despeses generals, resultant de la 

liquidació de l’exercici anterior, 2015. 

Altes en Aplicacions de Despeses 

Aplicació Pressupostària Descripció Euros 

01.93300.63201 Inversió de reposició esports 80.000,00 

01.93300.63202 Inversió de reposició educació 20.000,00 

01.16210.62201 Inversió nova associada al 
funcionament del servei 

20.000,00 

01.15320.61101 Inversions places, carrers i camins 50.000,00 

01.34200.14100 Altre personal 10.000,00 

01.13200.12100 Personal 15.000,00 

  TOTAL DESPESES 195.000 

Altes en Concepte d’Ingressos 

Concepte Descripció Euros 

870.00 Romanent de tresoreria per a despeses 
generals 195.000 

 TOTAL INGRESSOS 195.000 

 

El resum per capítols se relaciona als quadres següents: 

Pressupost de Despeses 

Despeses 
CAPITOL 

DENOMINACIÓ Consignació inicial   

 Increm/dism Consignacio 
definitiva 

1 
Despesa de 
personal 1.971.507,19 

25.000 1.996.507,19 

2 

Despesa 
corrents en 
béns i serveis 1.848.759,22 

0 1.848.759,22 

3 
Despesa 
financera 970,42 

0 970,42 

4 
Transferències 
corrents 562.339,64 

0 562.339,64 

6 
Inversions 
reals 606.450,00 

170.000 776.450 

7 
Transferències 
de capital 0 

0,00 0 

9 
Passius 
financers 15.144,62 

0 15.144,62 

  TOTAL DESPESES 5.005.171,09 195.000 5.200.171,09 
 

 
 

Pressupost d’Ingressos 
 



 
 

  

Ingressos 
CAPITOL 

DENOMINACIÓ Consignació 
inicial 

Increm/dism Consignacio 
definitiva 

1 Impostos directes 2.011.840,37  2.011.840,37 

2 
Impostos 
indirectes 116.799,20  

 
116.799,20  

3 
Taxes i altres 
ingressos 1.543.812,93 

 
1.543.812,93 

4 
Transferències 
corrents 1.332.618,59  

 
1.332.618,59  

5 
Ingressos 
patrimonials 100,00  

 
100,00  

6 
Alienació 
d’inversions reals 0,00  

 
0,00  

7 
Transferències de 
capi-tal 0,00  

 0,00 

8 Actius financers 0,00 
195.000 195.000 

9 Passius financers 0  0,00 0 

  TOTAL INGRESSOS 5.005.171,09 195.000 5.200.171,09 
 

SEGON. Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci en el BOIB, 

per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-lo i presentar 

reclamacions davant el Ple. 

  

L’expedient es considerarà definitivament aprovat si durant l’esmentat 

termini no s’han presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un 

termini d’un mes per a resoldre-les. 

 

Això no obstant, la Corporació acordarà allò que consideri convenient.” 

 
    

 
II.-CONTROL I SEGUIMENT D’ALTRES ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ. 

 
 
 1.-COMUNICACIONS BATLIA. 
 
 El Sr. Batle dóna a conèixer els decrets dictats des de la darrera sessió 

plenària i la Corporació se’n dóna per assabentada.  
  
 
 2.-PRECS, PREGUNTES I MOCIONS. 
 
El Sr. Jaume Martí demana si el mes de juliol hi haurà Ple. 

 
El Sr. Batle respon que no és festa i per tant sí hi haura Ple. 

 
El Sr. Jaume Martí demana si tohom assistirà i en cas contrari que consti en 

acta el nom del regidor que no assistirà. 



 
 

  

 
La Sra. Teresa Cañellas diu què és un tema que pertany a cada partit polític 

i què no és d´incumbència dels altres partits. 
 
El Sr. Batle comenta que els membres del Plenari mai s´han posat en 

aquest tema. 
 

 
I no havent-hi més assumptes per tractar, el Sr. Batle dóna l'acte per 

acabat i aixeca la sessió quan són les vint-i-una hores trenta-nou minuts de dia 
setze de juny de dos mil setze; de totes les quals coses, com a Secretari 
accidental de la Corporació, don fe. 
 
 
 
                                                         EL SECRETARI ACCIDENTAL 
 
 
 
 
                                                         Sgt: Josep Sbert Salom. 
 
 
 


